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Medlem af Inatsisartut 
Hans Aronsen, 
Inuit Ataqatigiit  
Her/  
  
  
 

Svar på § 37-spørgsmål nr. 140 

I medfør af Inatsisartuts forretningsorden § 37 stk. 1, har du fremsat spørgsmål 

til Naalakkersuisut vedrørende forvaltning af rejefiskeriet. Spørgsmålet er 

henvist til besvarelse hos mit område. 

Spørgsmål 1 

Hvilke ulemper og fordele er der ved det individuelle ejerskab af rejekvoter for 

havfiskeriet for hele samfundet? 

SVAR 1:  

Det individuelle kvoteejerskab af rejekvoterne er først og fremmest en fordel 

fordi de er omsættelige. Omsætteligheden gør det at der sker en naturlig 

strukturtilpasning af fiskeriet. Dette skyldes at det er muligt for mindre effektive 

fiskere at sælge deres rejekvoter til mere effektive fiskere. Ligeledes er det 

muligt for fiskere der ikke har kvote nok til et helt års fiskeri at gå sammen, og 

herved opnå en effektivitetsforbedring.  

Det er en stor samfundsøkonomisk fordel at rejekvoterne fiskes af de mest 

effektive fiskere. Herved minimeres de samlede omkostninger i rejefiskeriet, 

hvilket medfører det højest mulige overskud i rejefiskeriet. Højere overskud i 

rejefiskeriet betyder at der kan opkræves en højere ressourcerente til samfundet.  

Den primære ulempe ved de individuelle omsættelige licenser er at det medfører 

koncentration af kvoterene på færre fiskere.  Det er Naalakkersuisuts ønske at 

ejerskabet af kvoterne, også i rejefiskeriet, skal spredes på flere fiskere.  

 

Spørgsmål 2 

De som har rejekvoterne sælger de kvoter som de ikke selv kan opfiske, hvor 

stor en fortjeneste er der på årsbasis for disse kvoteejere? 

SVAR 2:  

Naalakkersuisut får kun oplysninger om mængden i forbindelse med 

kvotehandlerne, og ikke hvilke priser fiskerne aftaler imellem sig.  Det er derfor 
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ikke muligt at sige noget om hvor stor fortjeneste de fiskere der ejer 

kvoteandelene på årsbasis opnår som følge af salg af kvotemængder til andre 

fiskere. 

 

Spørgsmål 3: 

Er det godt, at de rejer som man ikke selv kan opfiske sælges videre til 

samfundet og dens borgere? 

SVAR 3:  

Generelt er det en stor fordel at kvotermængder i rejefiskeriet er omsættelige, 

dette er med til at sikre at vi opfisker TAC’en. Det er dog kun relevant for 

rejefiskerne at handle med andre rejefiskere, og ikke samfundet eller dets 

borgere.  

 

Spørgsmål 4 

Er der hos Naalakkersuisut stemning for, at der kommer afgifter på de 

uopfiskede rejer man sælger? 

SVAR 4:  

Vi opfisker hele rejekvoten, så der er ingen uopfiskede rejer. Dog arbejder 

Naalakkersuisut på nuværende tidspunkt på ny ressourcerentelovgivning for hele 

fiskeriet. 

 

Spørgsmål 5 

Mener Naalakkersuisut, at der er behov for at fastsætte prisen på de uopfiskede 

rejer som sælges? 

SVAR 5:  

Det Grønlandske rejefiskeri har i meget høj grad haft gavn af indførelsen af de 

individuelle omsættelige kvoter. Fiskeriet er herigennem blevet effektiviseret, så 

det idag gavner samfundet gennem store bidrag årligt til landskassen via 

rejeafgift, A-skatter og Selskabskatter. En af de primære årsager til systemets 

succes er at det er styret af de frie markedskræfter.  

Ved at fastsætte en pris ville man tvinge ejerne af kvoteandelene til at sælge til 

en kunstig lav pris.Dette vil formentlig medføre at færre handler gennemføres, 

og en større del af kvoten fiskes af kvotejerne. Naalakkersuisut mener derfor at 
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det vil være meget uhensigtsmæssigt at fastsætte priser for de kvotemængder der 

omsættes, idet det vil mindske omsætteligheden og have negative økonomiske 

implikationer for samfundet.  

 

Med venlig hilsen 

 

Karl-Kristian Kruse 

Naalakkersuisoq for Fiskeri og Fangst 

 

 


